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§ 1 
Val av justerare och godkännande av dagordning  

Beslut  
1. Petter Martinsson (S) och Amelie Langby (M) får i uppdrag 

att justera dagens protokoll. 
2. Protokollet justeras tisdagen den 18 juni 2024. 
3. Dagordningen godkänns. 
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§ 2 
Information från stadsdelsdirektören till sammanträden 
med Norra innerstadens stadsdelsnämnd år 2024  
NI 2024/2 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner redovisningen och 
lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Information från stadsdelsdirektören till sammanträdet den 13 juni 
2024. 
  
Utöver vad som framgår i den skriftliga informationen berättar 
stadsdelsdirektör Jesper Ackinger också om följande: 
  

 En sanering har genomförts på förskolan Lunden efter 
att man upptäckt råttor inomhus. Problemet är nu hanterat. 

 Arbetet med seniordialoger fortsätter. Nämnden har fått 
aktuella datum sedan tidigare. 

 En medborgardialog är inplanerad i anslutning till 
invigningen av Tessinparkens lekplats "Den lilla staden" den 
18 juni. 

 Förvaltningen är sedan den 20 maj ansluten till tjänsten 
Äldre direkt, som är ett stadsövergripande kontaktcenter för 
målgruppen äldre. 

 Antalet feriejobbare som erbjudits anställning via Norra 
innerstaden är 558 stycken, varav 471 stycken har tackat ja. 

 Ett stort antal sommaraktiviteter är inplanerade i 
stadsdelsområdet. Bland annat kommer det att anordnas 
teater, dans, idrott och aktiviteter vid stadsdelens parklekar. 

 Helena Näslund, chef för administrativa avdelningen, slutar 
sin tjänst i sommar. Tillförordnad avdelningschef blir Karina 
Karlström. 

 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/2-11 Information från stadsdelsdirektören till 
sammanträdet den 13 juni 2024 
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§ 3 
Balanslista över inkomna medborgarförslag till Norra 
innerstadens stadsdelsnämnd år 2024  
NI 2024/4 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd beslutar att de inkomna 
medborgarförslagen ska hanteras i enlighet med förvaltningens 
förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Tre medborgarförslag som faller inom ramen för Norra innerstadens 
stadsdelsnämnds ansvarsområde har inkommit sedan den senaste 
redovisningen som behandlades på sammanträdet den 15 maj 2024. 
Förvaltningen föreslår att samtliga tre förslag överlämnas till 
förvaltningen för beredning. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/4-16 Balanslista för inkomna medborgarförslag juni 
 NI 2024/4-19 Bilaga 1. Medborgarförslag om vision för 

Strandvägen (webbversion) 
 NI 2024/4-17 Bilaga 3. Medborgarförslag om att driva 

restaurangen i vård- och omsorgsboendet Väderkvarnen i 
egen regi (webbversion) 

 NI 2024/4-18 Bilaga 2. Medborgarförslag om 
råttbekämpning (webbversion) 
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§ 4 
Två medborgarförslag om trygghetsfrågor, renhållning 
samt efterlevnad av regler och föreskrifter på 
Strandvägen  
NI 2024/495 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslagen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd har mottagit två 
medborgarförslag som handlar om trygghetsfrågor, renhållning och 
bristen på efterlevnad av regler och föreskrifter på Strandvägen. I 
medborgarförslagen beskrivs att det längs med Strandvägskajen 
finns stora problem med bland annat nedskräpning, olovligt 
utformade uteserveringar och byggnader samt olagliga aktiviteter. 
Förslagsställarna framför att staden behöver vidta kraftfulla och 
omedelbara åtgärder för att komma till rätta med problemen och för 
att den värdefulla offentliga miljö som Strandvägen erbjuder ska 
komma till glädje och nytta för stadens alla invånare och miljontals 
besökare. 
  
Sammantaget kan förvaltningen konstatera att det pågår en rad 
insatser för att ytterligare utveckla Strandvägens kaj både vad gäller 
trivsel och trygghet. Bland annat kommer en del av Strandvägens 
kaj under 2024 att aktiveras som ”Sommarkaj” inom ramen för 
trafikkontorets Levande Stockholm. Vad gäller det förslagsställarna 
framför om olovligt utformade uteserveringar så pågår för 
närvarande flera tillsynsärenden, men där de juridiska processerna 
ännu inte är avslutade. Förvaltningen har även tillsammans med 
polisen bjudit in till trygghetsvandring på Strandvägen dit invånare 
välkomnas för att tillsammans med representanter från Stockholms 
stad och polisen identifiera otrygga platser och brister i utemiljön. 
De brister som identifieras kommer att tas omhand och följas upp. 
 

Särskilda uttalanden 
Amelie Langby m.fl. (M), Linnea Sandström Lange m.fl. (L), 
Daniele Fava m.fl. (C) och Gaby Roseen (KD) lämnar följande 
särskilda uttalande till protokollet: 
  

Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Kristdemokraterna ställer sig bakom förvaltningens svar till 
förslagsställaren utifrån det faktum att nämndens ansvar 
endast i begränsad omfattning ger utrymme för förvaltningen 
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att kunna påverka de aktuella missförhållanden som råder vid 
platsen. Förvaltningen friskriver sig i svaret från ansvar för 
missförhållandet och hänvisar till andra inblandade. Detta är 
helt korrekt i sak men Moderaterna, Liberalerna, 
Centerpartiet och Kristdemokraterna saknar en formulering 
om hur förvaltningens avser gå vidare med bevakningen av 
frågan om höga ljudnivåer i samverkan med 
Polismyndigheten. Då ljudmiljön under senare tid drastiskt 
försämrats pga fordon som alstrar osedvanligt höga avgasljud 
får inte detta lämnas utan uppföljning och samordning ur ett 
boendemiljöperspektiv. Boende längs Strandvägen, därtill 
gränsande områden men även vid andra områden inom norra 
innerstadens stadsdel upplever problemen som så allvarliga 
att åtgärd krävs. Inte bara vid fåtal enskilda tillfällen utan 
kontinuerligt. Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Kristdemokraterna anser att Polismyndighetens prioriteringar 
utifrån tillgängliga resurser inte får tillåtas medföra att 
problemen lämnas utan kontinuerlig monitorering. 
Förslagsställarnas referens till ”broken window” är relevant 
och samhället behöver samordnat motarbeta företeelsen. Här 
har stadsdelsförvaltningen en roll att fylla. 

 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/495-18 Svar på två medborgarförslag om 
trygghetsfrågor, renhållning och regelefterlevnad kring 
Strandvägen 

 NI 2024/495-16 Bilaga 1. Medborgarförslag om 
trygghetsfrågor och renhållning kring Strandvägen 
(webbversion) 

 NI 2024/495-17 Bilaga 2. Medborgarförslag om att åtgärda 
bristen på efterlevnad av regler och föreskrifter på 
Strandvägen (webbversion) 
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§ 5 
Medborgarförslag om informationsskyltar om 
fältassistenterna i Norra innerstaden  
NI 2024/532 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd har mottagit ett 
medborgarförslag om informationsskyltar om fältassistenterna i 
Norra innerstaden. I medborgarförslaget föreslås att 
informationsskyltar med telefonnummer och kontaktuppgifter till 
fältassistenterna i Norra innerstaden ska sättas upp vid Odenplans 
stationsingångar. Genom informationsskyltar kan människor enligt 
förslagsställaren snabbt höra av sig vid oro för ungdomar eller om 
otrygga situationer uppstår, samtidigt som människor kan få råd 
eller tips om hur staden arbetar med att bygga relationer och skapa 
trygghet för unga och föräldrar. 
  
Förvaltningens fältassistenter arbetar uppsökande och 
kontaktskapande genom att vistas på platser där ungdomar befinner 
sig, exempelvis i skolor, på ungdomsgårdar och vid evenemang som 
ungdomar besöker. Förutom att vistas i sammanhang där ungdomar 
befinner sig gör fältassistenterna sig kända för målgruppen genom 
sina samverkansaktörer, genom att sprida informationsmaterial, på 
stadens webbplats och i sociala medier. Förvaltningen bedömer att 
en fast informationsskylt vid stationsingångarna, med uppgifter 
enligt förslagsställaren, inte är lämplig att sätta upp. Dels eftersom 
fältassistenterna inte hanterar akuta situationer, dels eftersom 
telefonen bara är bemannad när de är i tjänst. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/532-4 Medborgarförslag om informationsskyltar om 
fältassistenterna i Norra innerstaden 

 NI 2024/532-3 Bilaga 1. Medborgarförslag om att sätta upp 
informationsskyltar om fältassisternerna i Norra innerstaden 
(webbversion) 
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§ 7 
Årsrapport 2023 för Norra innerstadens stadsdelsnämnd  
NI 2024/486 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till stadsrevisionen som svar på 
rapporten. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionen har lämnat möjlighet för nämnden att yttra sig över 
avslutad revision. Årsrapporten ska besvaras senast 28 juni 2024. 
Det ekonomiska och verksamhetsmässiga resultatet för Norra 
innerstadens stadsdelsnämnd bedöms, utifrån genomförd 
granskning, sammantaget som i allt väsentligt tillfredsställande. 
Nämndens uppföljningsstruktur ger en aktuell, rättvisande och 
tillförlitlig information om verksamhet och ekonomi, dock anser 
revisionskontoret, till skillnad från nämnden, att målet för 
verksamhetsområdet som omfattar äldreomsorg bör bedömas som 
delvis uppnått.  
  
Revisionskontoret har genomfört ett antal granskningar under året, 
och har lämnat rekommendationer utifrån resultat av dessa. 
Förvaltningen delar revisorernas sammanfattande bedömningar 
och rekommendationer. Enligt beslut i stadens budget 2023 
sammanlades stadsdelsnämnderna Norrmalm och Östermalm till 
Norra innerstadens stadsdelsnämnd den 1 juli 2023. Avrapportering 
för granskning 2023 avseende de avvecklade nämnderna görs inom 
ramen för denna årsrapport. Nämnden har delvis vidtagit åtgärder 
utifrån revisionens rekommendationer för tidigare granskningar. 
Väsentliga rekommendationer som återstår att genomföra är att 
säkerställa att genomförandeplaner upprättas och används i samtliga 
ärenden där barn och ungdomar boendeplaceras samt säkerställa 
efterlevnad av dataskyddsförordningen. Förvaltningen delar 
synpunkterna och antar uppmaningen. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/486-4 Årsrapport 2023 för Norra innerstadens 
stadsdelsnämnd 

 NI 2024/486-5 Bilaga 1. Stadsrevisionens årsrapport för 
Norra innerstadens stadsdelsnämnd 2023 
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§ 8 
Årsrapport 2023 för Östermalms stadsdelsnämnd  
NI 2024/679 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner årsrapporten för 
Östermalms stadsdelsnämnd 2023 och lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enligt beslut i stadens budget 2023 sammanlades 
stadsdelsnämnderna Norrmalm och Östermalm till Norra 
innerstadens stadsdelsnämnd den 1 juli 2023. Avrapportering för 
granskning 2023 avseende de avvecklade nämnderna görs inom 
ramen för årsrapport för Norra innerstadens stadsdelsnämnd. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/679-2 Årsrapport 2023 för Östermalms 
stadsdelsnämnd 

 NI 2024/679-3 Bilaga 1. Stadsrevisionens årsrapport för 
Östermalms stadsdelsnämnd 2023 
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§ 9 
Årsrapport 2023 för Norrmalms stadsdelsnämnd  
NI 2024/680 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner årsrapporten för 
Norrmalms stadsdelsnämnd 2023 och lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enligt beslut i stadens budget 2023 sammanlades 
stadsdelsnämnderna Norrmalm och Östermalm till Norra 
innerstadens stadsdelsnämnd den 1 juli 2023. Avrapportering för 
granskning 2023 avseende de avvecklade nämnderna görs inom 
ramen för årsrapport för Norra innerstaden. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/680-2 Årsrapport 2023 för Norrmalms 
stadsdelsnämnd 

 NI 2024/680-3 Bilaga 1. Stadsrevisionens årsrapport för 
Norrmalms stadsdelsnämnd 2023 
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§ 11 
Strategi för Stockholms utomhusbelysning  
NI 2024/130 
 

Beslut  
1. Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningarnas förslag till strategi för Stockholms 
utomhusbelysning. 

2. Nämnden hemställer om att kommunfullmäktige fastställer 
strategi för Stockholms utomhusbelysning. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunfullmäktige har i budget för 2023 gett miljö- och 
hälsoskyddsnämnden i uppdrag att i samarbete med kommun-
styrelsen, trafiknämnden och stadsdelsnämnderna ta fram en strategi 
för stadens utomhusbelysning som ska innefatta energi-
effektivisering, smart belysning vid rätt platser, biologisk mångfald, 
ljusföroreningar och trygghetsaspekten. Strategin behandlar 
utomhusbelysning i förhållande till fokusområdena biologisk 
mångfald, energi- och resurseffektivisering, ljusföroreningar, 
gestaltning och upplevd stadsbild samt trygghet och säkerhet. 
Belysningsstrategin pekar på den hänsyn som bör tas till berörda 
fokusområden. Då det för olika platser och situationer kan vara 
olika behov som är prioriterade behöver avvägningar mellan olika 
intressen samt kostnader för investering och underhåll göras. Därför 
är de olika åtgärderna rekommendationer där den valda lösningen 
måste förankras i respektive projekt. Med ett gemensamt åtagande 
kan stadens förvaltningar och bolag tillsammans genomföra 
åtgärder så att stadens utomhusbelysning bidrar till energi- och 
resurseffektivisering, gestaltning och anpassning till stadsbild, 
trygghet och säkerhet, minskade ljusföroreningar samt minskad 
påverkan på biologisk mångfald. 
 

Särskilda uttalanden 
Daniele Fava m.fl. (C), Amelie Langby m.fl. (M), Linnea 
Sandström Lange m.fl. (L) och Gaby Roseen (KD) lämnar följande 
särskilda uttalande till protokollet: 
  

Förslaget till Strategi för Stockholms utomhusbelysning har 
underrubriken ”Rätt belysning, på rätt plats, vid rätt tillfälle”. 
Centerpartiet menar att idrottsplatser där barn och ungdomar 
tränar på kvällarna är precis en sådan plats och ett sådant 
tillfälle som ska ha rätt belysning. Tyvärr verkar majoriteten 
inte hålla med då man ifjol började släcka ett 20-tal av 
stadens fotbollsplaner två timmar tidigare. Vittnesmålen är 
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många om att det plötsligt blev kolmörkt mitt under pågående 
träning. Under förra mandatperioden drev Centerpartiet på för 
att planerna skulle ha belysningen tänd till 22, en viktig 
åtgärd i anläggningsbristens Stockholm. Centerpartiet värnar 
självklart biologisk mångfald, men i intressekonflikten mellan 
stadsgrodors rätt till mörker och barns rätt till en meningsfull 
och aktiv fritid i är vårt val enkelt. 

 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/130-4 Strategi för Stockholms stads 
utomhusbelysning 

 NI 2024/130-5 Bilaga 1. Strategi för Stockholms 
utomhusbelysning 
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§ 12 
Anmälan av deltagande i Stockholms stads 
kvalitetsutmärkelse 2024  
NI 2024/210 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd noterar anmälan och lägger den 
till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Sandhamnsgatan 22 har valt att delta i Stockholm stads 
Kvalitetsutmärkelse 2024. Sandhamnsgatan 22 är en av Nytida 
AB:s gruppbostäder som drivs på entreprenad. Enheten vänder sig 
till personer med omfattande omvårdnadsbehov inom personkrets 1 
enligt LSS. Kvalitetsutmärkelsen är stadens årliga pris för att 
uppmärksamma och belöna framgångsrik verksamhetsutveckling. 
Alla kommunalt och enskilt drivna verksamheter, finansierade av 
staden, kan delta. Kommunalt drivna verksamheter ska anmäla sitt 
deltagande till nämnd. 
  
Det är förvaltningens mening att deltagande i Kvalitetsutmärkelsen 
bidrar positivt till verksamhetsutveckling. Den tävlande enheten 
kommer att få återkoppling på sitt bidrag vilket oavsett utgång kan 
bidra till enhetens förbättringsarbete. Förvaltningen föreslår att 
nämnden noterar anmälan och lägger den till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/210-1 Anmälan av deltagande i Stockholm stads 
kvalitetsutmärkelse 2024 

 NI 2024/210-2 Bilaga 1. Anmälan till kvalitetsutmärkelse 
2024, Sandhamnsgatan 22 
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§ 13 
Skrivelse om möjliggörare för kriminella nätverk inom 
kommunens verksamheter  
NI 2024/459 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I en skrivelse till stadsdelsnämnden vill Sverigedemokraterna få en 
redogörelse av hur förvaltningen arbetar med att motverka 
möjliggörare för kriminella nätverk. I skrivelsen ställs tre frågor 
som handlar om hur förvaltningen arbetar för att upptäcka 
kriminellt möjliggörande, vad förvaltningen har för rutiner om 
kriminellt möjliggörande upptäcks och om förvaltningen har sökt 
medel från Brottsförebyggande rådet (Brå) för att stärka 
kunskapsbaserade brottsförebyggande åtgärder. 
  
Förvaltningen sammanfattar den nya studie som Brå genomfört 
kring möjliggörare och som uppmärksammas i skrivelsen. 
Förvaltningen redogör sedan för det förebyggande arbete som görs 
inom förvaltningen idag, vilka kontroller som görs vid 
nyanställning och upphandling samt vad som sker vi misstanke om 
kriminellt möjliggörande. Förvaltningen har inte sökt eller erhållit 
några medel från Brå. Förvaltningen ser att det finns ett behov av att 
ta ett samlat grepp mot kriminellt möjliggörande, höja 
kunskapsnivån inom förvaltningen och att utveckla det systematiska 
uppföljnings- och kontrollarbetet. 
 

Särskilda uttalanden 
Anders Lindman m.fl. (SD) lämnar följande särskilda uttalande till 
protokollet: 
  

Sverigedemokraterna är av den uppfattningen att den 
offentliga sektorn varit naiv inför omfattningen av denna 
problematik och vi anser därför att det är mycket bra att 
förvaltningen tar problematiken på allvar och att 
förvaltningen genomför olika åtgärder för att förhindra 
möjliggörare för kriminella nätverk inom sina verksamheter. 
  
Hotet från den organiserade brottsligheten men även från 
främmande makt ökar och därför är det särskilt viktigt att 
förvaltningen ligger i framkant och prioriterar detta viktiga 
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problemområde i syfte att både upptäcka och förhindra de 
som försöker utnyttja och påverka förvaltningen. 

 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/459-2 Svar på skrivelse om möjliggörare för 
kriminella nätverk inom kommunens verksamheter 

 NI 2024/459-1 Bilaga 1. Skrivelse om möjliggörare för 
kriminella nätverk inom kommunens verksamheter 
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§ 14 
Remiss av Miljöprogram 2030 för Stockholms stad  
NI 2024/529 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads miljöprogram har reviderats mot bakgrund av det 
uppdrag som gavs i kommunfullmäktiges budget för 2023. 
Miljöprogrammet är ett stadsövergripande styrdokument som slår 
fast mål inom de sju områden där utmaningarna för Stockholm och 
påverkan på omvärlden bedöms som störst. 
  
Förvaltningen är positiv till det föreslagna miljöprogrammet då det 
är välgrundat utifrån bland annat miljötillståndet i staden, 
internationella överenskommelser och nationella mål. Förvaltningen 
ser dock vissa utvecklingsbehov, bland annat att programmet skulle 
kunna förkortas för ökad läsbarhet, utökas med ett resonemang 
kring ekonomiska aspekters påverkan och förtydliganden kring 
praktiskt genomförande. 
 

Yrkanden 
Amelie Langby m.fl. (M) yrkar: 
  

1. Att delvis godkänna förslag till remiss av 
Miljöprogram 2030 för Stockholms stad. 

2. Att därutöver anföra: 
  

Stockholm ska vara en av världens ledande städer vad gäller 
klimatomställning. Just därför menar Moderaterna att det är 
av största vikt att Stockholm bedriver ett miljö- och 
klimatarbete som både ger resultat och inspirerar andra städer 
till att ta efter. Då krävs långsiktiga och effektiva insatser för 
miljön och klimatet kombinerat med ökad tillväxt. 
Stockholms stads miljöprogram fastslår stadens strategiska 
inriktning inom miljö- och klimatområdet. Genom sju 
konkreta mål utgör programmet också basen för flera av 
stadens handlingsplaner. Flera av målen i förslaget till nytt 
miljöprogram känns igen från det nuvarande 
miljöprogrammet som fastslogs av den förra grönblå 
majoriteten. Det visar på en tydlighet och långsiktighet inom 
stadens hållbarhetsarbete vilket i sin tur skapar legitimitet 
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även utanför organisationer. Förslaget till miljöprogram 
understryker behovet av samverkan, delaktighet och 
engagemang. Några av målsättningarna inkluderar utöver 
staden även handling från exempelvis näringslivet, 
civilsamhället, akademin och stockholmarna. Det är en viktig 
poäng att fler utanför stadens organisation är med och de 
facto gör omställningen. Men det aktualiserar även frågan 
kring vilka områden staden har rådighet att bestämma över. 
  
Nytt för detta program är målet om en rättvis och 
inkluderande omställning. Utöver att Staden ska fortsätta 
arbetet vad gäller klimatanpassning och att fler ska känna sig 
delaktiga i stadens miljö- och klimatarbete vill Moderaterna i 
detta även lyfta tryggheten. Inte minst vad gäller 
utformningen och skötseln av det offentliga rummet. Detta 
eftersom det största hotet mot en rättvis och inkluderande stad 
i dagsläget är den omfattande otryggheten inte minst i 
Stockholms utanförskapsområden. Det här är anledningen till 
att Moderaterna i vårt budgetförslag lagt särskilda medel för 
städning och skötsel av det offentliga rummet – något som 
också bidrar till mer välmående natur och mer cirkulär 
avfallshantering. Luftkvaliteten är en viktig miljöfråga – inte 
minst i närheten av Stockholms skolor och förskolor. Det är 
därför som biltrafiken behöver ställa om till att bli utsläppsfri. 
Vad gäller den rättvisa omställningen behöver vi dock 
erkänna att det finns stockholmare i behov av bil som inom 
de närmsta åren inte kommer ha ekonomiska möjligheter för 
att köpa en utsläppsfri bil. För dessa är det viktigt att inte 
minst stadens trafikpolitik utformas långsiktigt och att 
förutsättningar för omställning finns på plats innan förbud. 
Minst lika viktigt är det att stadens miljö- och klimatarbete i 
den här aspekten stämmer överens med arbetet i Region 
Stockholm – exempelvis vad gäller kollektivtrafiken. Att den 
rödgröna majoriteten i Region Stockholm fortsätter dra in 
både buss- och tunnelbanetrafiken från exempelvis 
Skärholmen är ett dåligt exempel på rättvis och inkluderande 
omställning. 
  
Moderaterna står fortsatt bakom målen som tidigare antagits 
av staden vad gäller ett Fossilfritt och klimatpositivt 
Stockholm 2040 samt en fossilfri organisation 2030. Det är av 
största vikt att Stockholms stads miljö- och klimatarbete går i 
linje med Parisavtalet och svensk lagstiftning. Moderaterna 
sätter även stor tillförsikt till EU:s Green Deal vilket är i linje 
med Parisavtalet och bland annat innebär att transportsektorn 
framgent kommer omfattas av ETS-systemet. En allt högre 
andel elektrifierad vägtransport kombinerat med att 
Stockholm Exergis först storskaliga bio-CCS-anläggning 
snart är igång, innebär att stadens möjligheter att nå våra 
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ambitiösa klimatmål aldrig tidigare varit såhär goda. Vi är 
övertygade om att Stockholms resa mot att bli fossilfritt 
handlar om att hjälpa stockholmare ställa om och göra mer 
hållbara val. Det är därför vi är så angelägna om att skynda på 
utbyggnaden av inte minst den offentliga laddinfrastrukturen 
och möjliggöra för fler privata aktörer att sätta upp 
laddpunkter där det behövs. Moderaterna vill vidare att 
stadens elproduktion från solceller ska femdubblas till 2030 
samt att handläggningstid för bygglov för solceller och 
bergvärme för privatpersoner halveras. Vi ställer oss dock 
frågande till hur staden faktiskt ska minska stockholmarnas 
konsumtionsbaserade utsläpp. De egna utsläppen har staden 
på många sätt stor rådighet över – inte minst vad gäller 
upphandling för de egna verksamheterna. Men att på 
kommunal nivå ha rådighet över vilka/ hur mycket varor 
stockholmarna konsumerar och var de väljer att åka på 
semester är rent utsagt varken önskvärt eller möjligt i 
dagsläget. Stadens miljöprogram ska ta sikte på att genomföra 
mer hållbara upphandlingar och inköp i de egna 
verksamheterna. Att stockholmarnas konsumtionsbaserade 
utsläpp ska omfattas av liknande mål på kommunal nivå är 
dömt att misslyckas och heller inte önskvärt i en öppen och 
frihandelsvänlig ekonomi. 
  
Nya avfallsdirektiv och lagstiftningar har satt målet om ett 
resurseffektivt och cirkulärt Stockholm i nytt ljus – inte minst 
eftersom staden fått ett ännu större ansvar än tidigare för 
avfallshanteringen. Kombinerat med att möjliggöra för mer 
resurseffektiva och cirkulära kretslopp vill Moderaterna lyfta 
behovet av att staden uppfattas som framåtlutad och 
inlyssnande – inte minst gentemot stadens företagare vilka 
också ålagts ett större ansvar för avfallshanteringen. Vidare är 
avfallsbrottsligheten ett omfattande problem för både stadens 
miljöarbete och då det dessutom göder kriminella näringar. 
Det krokar också an i stadens mål om ett giftfritt Stockholm. 
Utöver flera viktiga insatser som presenterats både på 
nationell, regional och lokal nivå vill vi understryka behovet 
av fler stickprovskontroller i avfallshanteringen. 
  
Vad gäller ett giftfritt Stockholm vill Moderaterna 
understryka behovet av att arbetet – inte minst vad gäller 
förbud – är harmoniserat med gällande lagstiftning och inte 
minst övriga kommuner i regionen. Arbetet behöver löpande 
utvärderas för att dels bedöma kostnaderna, dels bedöma att 
stadens normer är verkningsfulla och faktiskt ger effekt. 
  
Förslaget till Stockholms elfte miljöprogram lyfter flera 
gånger att Stockholm ska vara en internationell förebild. 
Moderaterna vill i de delarna understryka att Stockholm 
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också bör vara ett föregångsexempel för andra städer – både i 
Sverige, Europa och resten av världen – vad gäller urbant 
miljö- och klimatarbete. Det kräver dock att vi lyckas bevisa 
att hållbarhet i alla tänkbara aspekter kan kombineras med 
tillväxt och välstånd. Just därför är det särskilt viktigt att hela 
Stockholm – inte bara staden som organisation – uppfattar 
stadens miljö- och klimatarbete som legitimt. Annars kommer 
stadens mål att misslyckas och Stockholm blir en sämre stad. 
  
Moderaterna har sedan tidigare uttryckt omfattande missnöje 
med hur den rödgröna majoriteten skyndat fram ett beslut för 
en miljözon klass 3 i centrala Stockholm. Vi oroar oss för att 
miljözonen snarare blir en symbolpolitisk handling snarare än 
ett föregångsexempel andra städer vill ta efter. Det är med 
andra ord ett exempel på vad som inte borde gå i linje med 
Stockholms miljö- och klimatarbete. 

  
  
Linnea Sandström Lange (L) yrkar: 
  

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. Att utöver det anföra: 

  
Arbetet för klimatet och miljön är vår tids ödesfrågor. I 
grunden är det en frihetsfråga för kommande generationer. 
Stockholm ska klara sina åtaganden inom Parisavtalet men vi 
ska också gå i täten så att detta sker. Målen ska nås genom en 
ekonomi i tillväxt och innovation genom grön teknik. 
Liberalernas klimatpolitik utgår från principen om att 
förorenaren betalar. Stadens klimatpolitik ska stå för 
långsiktighet och förutsägbarhet. Spelreglerna ska vara 
tydliga för samhällets aktörer. Liberal klimatpolitik är inte 
symbolpolitik. 
  
Det är positivt att staden nu uppdaterar sitt miljöprogram och 
därigenom kan både höja ambitionerna och även inkludera 
nya metoder och tekniker för att bidra till den gröna 
omställningen. Mycket av det som tas upp är steg i rätt 
riktning, samtidigt ser vi att mer behöver göras.  
  
Genom koldioxidinfångning s.k. bio-CSS tar staden stora kliv 
mot att nå klimatpositivitet, där kraftvärmeverken i Värtan 
såväl som det i Lövsta avgörande. Lövstaverket behöver 
planeras för att göra det möjligt. Det kräver fortsatt 
teknikutveckling och långsiktigt samarbete mellan olika 
aktörer 
  
Att minska mängden koldioxid och skadliga partiklar i luften 
är en av de bästa och starkaste hälsofrämjande åtgärder vi kan 
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göra för stadens alla invånare. Staden måste våga tänka nytt 
och bejaka teknikutvecklingen inom grön teknik. Här ser vi 
att smarta träd s.k. vertikala planteringar skulle bidra till att 
minska andelen skadliga partiklar i luften och därmed värna 
om människors och djurs hälsa. Genom att minska 
luftföroreningen på marknivå bidrar vi även till att sänka 
temperaturen under varmare väderförhållanden. 
  
I Stockholm finns drygt 100 000 laddbara personbilar och 
nästan var tredje bil som var registrerad i staden under 2023 
är eldriven. Närmare hälften av alla nyregistrerade bilar i 
staden var helelektriska utöver det en fjärdedel laddhybrider. 
Utvecklingen mot en fossilfri fordonstrafik ökar alltså och 
detta ställer en stor efterfråga på en fungerande och 
tillgänglig laddinfrastruktur. Detta kräver alltså att 
utbyggnaden av laddplatser behöver öka i högre takt än nu. 
Vårt mål är att 50 procent laddplatser kan uppnås 2026 och 
100 procent laddplatser i innerstaden respektive 80 procent i 
ytterstaden 2030. Målen ska prövas i ljuset av 
teknikutvecklingen 2026 och tillgängliga affärsmodeller. 
  
Liberalerna vill att mer av den elförbrukning stadens bolag 
och förvaltningar står för ska vara från grön och 
lokalproducerade källor, här bör staden se över möjligheten 
med att installera solceller även på fasader utöver tak och 
främja samt underlätta för privata investeringar i 
solcellspaneler. 
  
Vi ser gärna även att staden frångår åtgärder som har låg eller 
ingen verkning samt evidens, såsom cykeljourer och centrum 
för cirkularitet och istället satsar på klimatåtgärder som har en 
bevisad effekt. Vi ska fortsätta främja en cirkulär ekonomi 
och återbruk särskilt inom bygg och infrastruktur. Större delar 
av befintliga hus och material ska återanvändas och 
därigenom minska en onödig förbrukning av resurser. 
  
En av punkterna som programmet lyfter är att minska 
stockholmarnas flygresor, samtidigt noterar vi att programmet 
inte lyfter stadens anställda och de flygresor som görs av 
dem. Vi ser hellre att Stockholm går före som ett bra exempel 
och har skarpare mål om att minska andelen flygresor som 
görs av stadens personal, som man har direkt rådighet till 
skillnad från stadens invånare. 
  
När det kommer till flyg, så anser Liberalerna att det är 
problematiskt att staden väljer gå vidare med att avveckla 
Bromma flygplats samtidigt som vi ser hur utvecklingen inom 
el- och vätegasflyg kommer göra det möjligt att ställa om 
flygplatsen från en fossildriven flygplats till ett klimatsmart 
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nav för resor till och från Stockholm. Konsekvensen av 
avvecklingen blir istället att vi kommer se ökade resor till och 
från Arlanda som kommer medföra högre utsläpp. 
  
Avslutningsvis, det ska vara lätt för stockholmarna att leva 
hållbart och invånarnas ekologiska fotavtryck ska minska 
genom incitament och goda exempel. Staden ska ge 
stockholmarna rätt förutsättningar och en reell chans att ställa 
om, där detta kräver en bättre kommunikation, lyhördhet och 
dialog. Ska Stockholm lyckas med den gröna omställningen 
är det viktigt att alla förstår varför åtgärder behövs och hur 
det kommer till gagn för alla involverade. Ingen ska behöva 
lämnas efter när vi ställer om och genom en liberal och grön 
miljöpolitik så värnar vi om både individen och klimatet. 

  
  
Daniele Fava (C) yrkar: 
  

1. Att återremittera förvaltningens förslag till beslut och 
återkomma med reviderad version av Miljöprogram 
2030 för Stockholms stad enligt nedan 

2. Att därutöver anföra följande: 
  

Miljön och klimatet är vår tids ödesfrågor. Miljöarbetet måste 
drivas både i EU och i Sverige, såväl som lokalt här i 
Stockholm. Stockholm ska vara en klimatpositiv stad senast 
2030 och en fossilbränslefri stad senast 2035. Staden ska vara 
en fossilfri organisation senast 2030 och trafiken i 
Stockholms innerstad ska vara utsläppsfri senast år 2030. För 
att målen ska kunna nås behöver vi jobba på flera fronter 
samtidigt, dels med ny teknik genom bolaget Stockholm 
Exergi som kan fånga in och lagra koldioxid, dels fasa ut 
fossila bränslen genom kraftfulla incitament, 
beteendeförändringar och energieffektiviseringar. Det är bra 
att Stockholms stad uppdaterar Miljöprogrammet och det 
finns flera bra saker med förslaget på uppdaterat program. 
Men Centerpartiet anser att flera viktiga delar saknas och på 
flera områden så saknas verktyg för att lyckas med 
åtgärderna. Det riskerar att göra Miljöprogrammet till ett hårt 
slag hårt i luften på områden där Stockholms stad har 
begränsad rådighet. I andra fall väljer man att ha hårda krav 
på stockholmarna, men inte att sopa rent framför egen dörr i 
den egna organisationen. Till exempel kan nämnas att ett av 
de föreslagna målen är att minska flygresorna som 
stockholmarna gör, men inga mål om de resor som 
tjänstepersoner gör – ett område där man faktiskt har 
rådighet. Ett annat exempel är förslaget att halvera utsläppen 
från konsumtion jämfört med 2019. Där har Stockholms stad 
relativt små möjligheter att ensamt göra så stor skillnad. 
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Förslaget sätter alldeles för stor tilltro att genom ”samverkan” 
med andra myndigheter och genom ”kommunikation” lyckas 
ändra stockholmarnas beteenden att halvera sina utsläpp från 
konsumtion. Centerpartiet vill se en folkrörelse för klimatet. 
En långsiktigt hållbar klimatpolitik förutsätter både 
delaktighet och ett brett folkligt stöd. Ska vi klara 
omställningen i Stockholm, måste vi genomföra den på ett 
sätt som gör att olika människor och branscher kan känna sig 
involverade; att alla känner att de blir vinnare om de deltar i 
klimatomställningen. Delaktigheten skapar grunden till 
samhällsförändringarna. Alternativet – en omställning som 
bara omfattar vissa, men där andra grupper ställs utanför 
eftersom de inte har råd eller möjlighet att ställa om – riskerar 
att leda till motreaktioner, kortsiktiga svängningar i politiken 
och bristande långsiktighet. I stället för klimatomställning får 
vi politikomsvängning. Det handlar om människors möjlighet 
att pendla klimatsmart till jobbet, skjutsa barnen till 
fritidsaktiviteter och åka till mataffären. Det handlar om att 
minska elräkningar och om att den energi vi använder ska 
vara klimatsmart. Det handlar om att det ska vara lönsamt att 
välja klimatvänligt i butiken. Det handlar om det ska vara lätt 
att göra rätt. Med det liggande förslaget riskerar Stockholm 
att få en ineffektiv miljö- och klimatpolitik. Istället för att, 
som majoriteten gör, med breda penseldrag basunera ut vad 
menas med klimaträttvisa borde mer fokus läggas på att ta 
fram siffersatta mål och indikatorer som kan minska 
Stockholms utsläpp. Många viktiga punkter saknar helt 
siffersatta mål. Centerpartiet tycker också att programmet 
saknar konkreta mål om hur mycket koldioxid som ska fångas 
in genom bio CCS för att minska utsläppen. Det kommer inte 
att räcka att förlita sig på att enbart teknikutveckling, men för 
att få ner Stockholms samlade utsläpp är Bio-CCS ett 
jätteviktigt verktyg som borde ges mer utrymme i 
miljöprogrammet. Inom miljöpolitiken delar Centerpartiet 
flera av delarna som ingår i miljöprogrammet, att förbättra 
den biologiska mångfalden, kraftigt minska 
luftföroreningarna, fasa ut den onödiga plasten och skapa en 
giftfri vardag i Stockholm. Däremot saknar miljöprogrammet 
hantering av ett av stadens stora miljöproblem: hantering av 
snödumpning. Redan 1999 förbjöds snötippning i vatten i 
Miljöbalken. Eftersom snö innehåller föroreningar i huvudsak 
från trafik och eftersom syftet med snöröjning är att göra sig 
av med snön klassas snö som avfall. Bara vid Norr 
Mälarstrand beräknas att snöavfallet under en genomsnittlig 
vinter bidrar till 2.4 – 8 kg koppar och 0.8 – 2.6 kg bly. 
Många storstäder i världen har slutat dumpa snö i sina vatten 
och istället hittat långsiktiga kontrollerade lösningar på land, 
som visserligen inte är oproblematiskt. Det finns även 
alternativ till landdepåer. Ett ytterligare område som förslaget 
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om Miljöprogrammet vittnar om är en oförståelse bland de 
styrande kring matens roll i den hållbara omställningen. I fina 
ord skriver man om att mer närodlat är bra för både klimatet 
och livsmedelssäkerheten. Men när det kommer till kritan så 
struntar man i den konkret och lägger inte fram några mätbara 
mål. Jämför man med ekologiska livsmedelsprodukter har 
målet satts till 70 procent. Centerpartiet tycker att ett 
stadsövergripande mål om hundra procent svenskt vid 
matupphandling, där så är möjligt, behövs. För de produkter 
där det inte är möjligt med svenskt borde 100 procent 
ekologiskt vara målet. Dessutom tycker vi att 
Miljöprogrammet borde ta fram initiativ för att öka andelen 
viltkött. Ur ett klimat- och hälsoperspektiv innebär köttet 
kortare transporter samt att köttet är fritt från antibiotika, 
färgämnen, nitrit och andra tillsatser. Centerpartiet måste 
även beklaga att bland de 132 remissinstanser som styret har 
valt att skicka miljöprogrammet till så finns inte några av de 
viktigaste samhällsaktörerna inom livsmedel och 
matproduktion såsom LRF, Lantmännen och 
Livsmedelsföretagen med. Centerpartiet vill att Stockholm 
ska vara världsledande i det globala arbetet med att 
förverkliga Parisavtalet. Miljöprogrammet spelar en 
avgörande roll för att nå detta. Därför tycker vi att den bör 
skickas tillbaka till ritbordet. 

  
  
Anders Lindman (SD) yrkar: 
  

1. Nämnden godkänner Sverigedemokraternas yttrande 
som svar på remissen. 

2. Därutöver anföra följande: 
  

Stockholms stad ska vara en ansvarstagande kommun som 
främjar social, ekologisk och ekonomisk hållbarhet. Alla 
åtgärder ska vara förankrade i beprövade best-practice 
metoder med syftet att maximera 
miljövinsten/utsläppsminskningen per investerad krona. 
  
Stockholms stad bör särskilt fokusera på att bevara 
grönområdena och stärka den biologiska mångfalden, samt 
rena våra vattendrag. Den kraftiga byggtakten och 
förtätningen innebär att viktiga grönområden försvinner. En 
grönskande stad är viktig för människors och djurs 
välbefinnande och skapar höga levnadskvalitéer. I detta ingår 
att nyplantera träd i samband med att avverkning sker på 
grund av almsjuka. Grönytor bidrar även till 
klimatanpassningsprocessen, motverkar översvämningar 
genom att ta upp dagvatten. 
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Cirkularitet och återbruk kan vara befogat för vissa produkter, 
men för andra är kostnaden för hög till den potentiella nyttan. 
Åtgärder med varierande effektivitet måste ställas mot 
varandra i det lokala, nationella och internationella klimat-
och miljöarbetet. 
  
Frisk luft ska vara en självklarhet i Stockholm. För att nå 
detta krävs grönska, samt internationella arbete för att minska 
partikelutsläppen i Baltikum där de är som värst. Det krävs 
även en skärpt regelefterlevnad av miljözon klass 1. Däremot 
bör nya miljözoner som inkluderar andra fordon än tunga 
lastbilar ej införas på grund av den oskäligt höga 
samhällskostnaden mätt i kvalitetsjusterade levnadsår. 
  

Ersättaryttranden 
Gaby Roseen (KD) lämnar följande ersättaryttrande till protokollet: 
  

1. Att delvis godkänna förslag till reviderat 
Miljöprogram, 

2. Att återinrätta tidigare mål om fossilfri stad och 
fossilfri organisation, samt justera programmet utifrån 
vad som anförs nedan, 

3. Att därutöver anföra följande: 
  

Stockholm klassas återkommande som en av världens mest 
gröna och hållbara städer, ofta som den mest hållbara i flera 
internationella rankingar. Det är inte konstigt med tanke på att 
stadens näringsliv bland annat består av världsledande aktörer 
inom innovation och grön teknik, framstegshungriga 
entreprenörer och IT-talanger från hela världen. Staden består 
till drygt två tredjedelar av grönblå ytor, till överväldigande 
del grönyta trots en mycket omfattande stadsutveckling i över 
ett decennium. Stockholmarna är dessutom tredje bäst i 
världen att välja kollektivtrafik framför egen bil, de bor i 
energieffektiva bostäder och 98 procent av deras avfall 
återvinns eller blir till energi. 
  
Tack vare teknikutvecklingen har staden bevisat att tillväxt i 
både ekonomi och befolkning kan gå hand i hand med 
minskad klimatpåverkan genom omställning, inte avveckling. 
Sedan år 2010 har stadens koldioxidutsläpp mer än halverats 
samtidigt som befolkningen vuxit med omkring 20 procent. 
Utsläppen av svaveldioxid och kolmonoxid, vilka historiskt 
sett utgjort ett stort problem, har minskat med mellan 86 – 94 
procent sedan år 1990. Vissa föroreningar har minskat så pass 
sedan 90-talet att de inte längre mäts. Stockholm är på rätt 
väg och omställningen går allt snabbare, särskilt inom 
transportsektorn som utgör en stor andel av kvarvarande 
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utsläpp. Nära 75 procent av sålda bilar i Stockholm är 
laddbara fordon vilket är en dubblering på bara 3 år. 
Sammantaget finns det många segrar för stockholmarna att 
vara stolta över. 
  
Dock finns det fortsatt utmaningar att hantera för att uppnå en 
klimatneutral stad. När staden växer behöver byggsektorn 
ställa om, gammal industrimark saneras och hållbara bostäder 
byggas. När stockholmarna blir fler behöver förskolor och 
skolor fasa ut miljö- och hälsoskadliga kemikalier, sårbara 
grupper skyddas från effekterna av extremväder och 
möjligheten att göra smarta val i vardagen säkerställas. Här är 
vi eniga. 
  
Men en växande stad ställer större krav på avlopps- och 
avfallshantering, områden som tyvärr påvisat markanta 
problem till följd av ideologiska skygglappar och bristfällig 
styrning. Verklighetens behov har åsidosatts till förmån för 
visionära försöksverksamheter och glädjekalkyler. Resultatet 
blir en dyrare men mer eftersatt avfallshantering samt färre 
välfungerande återbruks- och återvinningscentraler. 
  
En ändamålsenlig, renodlad politik är även en grundläggande 
förutsättning för att vinna acceptans från invånarna i en stad i 
omställning, samt deras förståelse för de åtgärder politiken 
utför med deras skattemedel. Symbolpolitiska åtgärder som 
försvårar vardagen, fördyrar arbetet och bara förflyttar 
utsläppen är därför inte bara ineffektiva, de riskerar även att 
bidra till ett motstånd mot en välbehövd omställning. 
  
Vi kristdemokrater ser trots dessa svårigheter med optimism 
på framtiden. Med den goda historiken i ryggen är vi 
övertygade om att även vår tids utmaningar kan hanteras. 
Genom ett mer ändamålsenligt, renodlat arbete med fokus på 
största nytta och kommunens rådighet kan Stockholm förbli 
världens mest hållbara stad – utan att späka det näringsliv och 
de invånare som bidrar så starkt i omställningen redan idag. 
  
Kristdemokraterna välkomnar styrets beslut att låta 
miljöprogrammet sträcka sig till och med år 2030. Att synka 
programmets giltighetstid till stadens miljömål och övriga 
styrdokument underlättar samverkan och minskar riskerna för 
dubbelarbete i nämnder och bolag. Vi ställer oss även till 
fullo bakom fem av programmets sju övergripande miljömål, 
nämligen att Stockholm ska ha ett livskraftigt ekosystem, att 
staden ska klimatanpassas, bli mer resurseffektiv och cirkulär, 
giftfri samt att luften ska vara frisk och ljudmiljön god. 
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Vi noterar att styret väljer att ersätta de två målen om en 
fossilfri och klimatpositiv stad med nya mål om klimaträttvisa 
och stadens globala klimatavtryck. 
  
Målet om klimaträttvisa befarar vi kommer leda till en mer 
diffus miljöpolitik som flyttar fokus från utsläpp och 
hållbarhet till socioekonomiska frågor, identitetspolitik och 
ifrågasättandet av vårt västerländska ekonomiska system. Att 
politisera miljöpolitiken ytterligare till att omfatta 
politikområden som fundamentalt skiljer samtliga partier från 
varandra riskerar att försvåra en välbehövd omställning. En 
omställning som hittills påvisat stora framgångar utan avkall 
på vårt välstånd. 
  
Vi ser visserligen fördelar med att synliggöra på vilket sätt 
beslut och åtgärder gynnar olika sårbara grupper i samhället, 
det sker delvis redan i flera nämnder. Att däremot ge dessa 
positiva bieffekter större prominens än de primära 
miljöeffekter vi ämnar uppnå med miljöprogrammet, ser vi 
stora problem med. 
  
Styret föreslår till exempel att våra yngsta barn och äldsta 
äldre ska äta mer vegetariskt i klimat- och miljösyfte, istället 
för att utveckla deras måltider för att fler ska få i sig 
näringsriktig, god mat. Att arbetsmarknads- och 
utbildningsinsatser ska utformas för gröna verksamheter, 
hellre än att tillgodose det primära målet att hjälpa en individ 
att komma ut på arbetsmarknaden utifrån sina egna behov, 
intressen och förutsättningar. De föreslår att inköp ska 
utformas med än mer långtgående inköpskrav än idag med 
målet att minska utsläppen i produktions- och leveransledet, 
istället för att kostnadseffektivt utgå från våra kommunala 
verksamheters faktiska behov. De vill att de verksamheter 
som kommer i daglig kontakt med invånare ska nyttjas för att 
stärka deras delaktighet i miljö- och klimatarbetet, istället för 
att möta invånare kravlöst med utgångspunkt i deras behov. 
Man vill även utveckla föreningsstöd för miljö- och 
klimatarbete, istället för att lyhört utforma stadens 
civilsamhällesstärkande arbete utifrån just civilsamhällets 
eget behov. 
  
Klåfingrigheten är öronbedövande. Intentionen är naturligtvis 
god men nämndernas kärnuppdrag med tillhörande 
verksamheter och insatser måste alltid vara till för 
medborgarna och alltid utgå från deras behov, inte 
miljöpolitikernas. 
  
Målet om stadens globala klimatavtryck har vi mycket liten 
rådighet över, framförallt avseende stockholmarnas 
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konsumtionsbaserade utsläpp som utgör ett stort fokus i 
styrets miljöpolitik. Kristdemokraterna förvånas starkt över 
programmets systemkritiska inställning till vårt västerländska 
ekonomiska marknadssystem i kampen mot konsumtion, när 
utsläppen inte längre finns inom stadens rådighet. Men svaret 
på avsaknaden av kommunal rådighet är inte köpstopp och 
omstörtning av vårt västerländska levnadssätt – frågan om 
konsumtionsbaserade utsläpp hör helt enkelt hemma på annan 
plats. Den hör hemma i länder vars produktions- och 
leveransled är smutsiga. Den hör hemma i EU som reglerar 
vår handel med omvärlden. Och den hör hemma vid 
köksbordet där varje familj utifrån sina egna förutsättningar 
har möjligheten att välja den ekologiska matkassen och de 
svenska varorna framför de utländska. Men den hör inte 
hemma i Stockholms stadshus. 
  
Som invånare i en av världens mest hållbara, gröna och 
omställda städer har vi mycket att vara stolta över. Stockholm 
har redan visat att tillväxt i såväl ekonomi som befolkning 
inte utgör hinder för att minska utsläppen eller ställa om, tvärt 
om. Det är tack vare det välstånd och den teknikutveckling 
som vårt västerländska ekonomiska system möjliggjort som 
vi kommit långt i omställningen. Kristdemokraterna ser 
mycket optimistiskt på att Stockholm återigen kommer klara 
de utmaningar vi idag står inför och vi kan göra det utan att 
vare sig styra över eller späka världens mest hållbara 
invånare. 

  

Beslutsgång 
Ordföranden identifierar fem förslag till beslut: Förvaltningens 
förslag, förslag från Amelie Langby m.fl. (M), förslag från Linnea 
Sandström Lange (L), förslag från Daniele Fava (C) och förslag 
från Anders Lindman (SD). Ordföranden ställer förslagen mot 
varandra och finner att Norra innerstadens stadsdelsnämnd beslutar 
i enlighet med förvaltningens förslag. 
  

Reservationer 
Amelie Langby m.fl. (M), Linnea Sandström Lange (L), Daniele 
Fava (C) och Anders Lindman (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för egna yrkanden. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/529-2 Svar på remiss av Miljöprogram 2024-2030 
 NI 2024/529-1.2 Bilaga 1. Miljöprogram 2040 remissversion 
 NI 2024/529-1.1 Bilaga 2. Förslag på indikatorer 
 NI 2024/529-1.3 Bilaga 3. Stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande 
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§ 15 
Remiss av Revidering av riktlinjer för ärendeansvar 
mellan stadsdelsnämnderna inom individ- och 
familjeomsorgen, äldreomsorgen och omsorgen om 
personer med funktionsnedsättning  
NI 2024/522 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd har mottagit en remiss av 
Revidering av riktlinjer för ärendeansvar mellan 
stadsdelsnämnderna inom individ- och familjeomsorgen, 
äldreomsorgen och omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning för yttrande till kommunstyrelsen. De 
reviderade riktlinjerna syftar till att underlätta ansvarsfördelningen 
mellan stadsdelsnämnderna. Riktlinjerna har kompletterats med 
skrivningar som har saknats eller som behöver förtydligas. Inaktuell 
information har tagits bort och vissa revideringar har gjorts för att 
stämma överens med aktuell lagstiftning och beslut från 
kommunfullmäktige. 
  
Förvaltningen ser positivt på de reviderade riktlinjerna och anser att 
de är mer användarvänliga än de tidigare samt att de kan komma att 
underlätta ansvarsfördelningen mellan stadsdelsnämnderna. 
Förvaltningen anser även att det är positivt att ansvarsfördelningen 
mellan Intro Stockholm och stadsdelsnämnderna nu ingår i 
riktlinjerna. Förvaltningen vill dock lyfta behovet av att det inom 
staden behöver klargöras på vilket sätt ansökningar om stöd från 
nyanlända med särskilda behov ska bedömas. 
 

Yrkanden 
Anders Lindman (SD) yrkar: 
  

1. Att delvis avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att texten i punkt 3.2.3 förtydligas. 
3. Att föreslagen revidering i punkt 3.2.4 utgår och att 

texten behålls med den ursprungliga formuleringen – 
kvinna/kvinnor/hon. 

4. Därutöver anföra följande: 
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Endast personer med kvinna som biologiskt kön kan genomgå 
kroppslig graviditet och därigenom föda barn. Personer med 
biologiskt manligt kön saknar kroppsliga förutsättningar för 
graviditet och kan därför inte föda barn. Begreppet person 
kan därför inte användas som könsmässig identitetsmarkör i 
samband med graviditet, då graviditet är en förutsättning för 
att barn ska kunna komma till världen. Viljan om ett 
inkluderande ord kommer att skapa förvirring och 
harmoniserar inte med begreppspraxis hos övriga 
myndigheter. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden ställer förvaltningens förslag mot förslaget från 
Anders Lindman (SD), och finner att Norra innerstadens 
stadsdelsnämnd beslutar i enlighet med förvaltningens förslag. 
  

Reservationer 
Anders Lindman (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/522-2 Svar på remiss av Revidering av riktlinjer för 
ärendeansvar mellan stadsdelsnämnderna inom individ- och 
familjeomsorgen, äldreomsorgen och omsorgen om personer 
med funktionsnedsättning 

 NI 2024/522-1.2 Bilaga 1. Förslag till Riktlinjer för 
ärendeansvar mellan stadsdelsnämnderna inom individ- och 
familjeomsorgen, äldreomsorgen och omsorgen om personer 
med funktionsnedsättning 

 NI 2024/522-1.1 Bilaga 2. Socialförvaltningens och 
äldreförvaltningens tjänsteutlåtande 
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§ 16 
Remiss av Motion om Stockholm behöver fler bostäder i 
city  
NI 2024/341 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd har fått en remiss av 
kommunstyrelsen för yttrande senast den 27 augusti 2024. 
Remissen består av en motion om att bygga fler bostäder i 
Stockholms city och är författad av André Nilsson och Björn Ljung 
(L). I motionen lyfts att det inte finns tillräckligt med bostäder i 
Stockholms stadskärna. Motionärerna menar att stadskärnan, som är 
en av Sveriges mest attraktiva platser att bo i, istället domineras av 
kontor och asfalt. I motionen förslås därför att staden bör ta ett 
samlat grepp för att skapa en levande grön stadskärna med mycket 
bostäder. 
 
Förvaltningen håller med motionen om att staden bör arbeta för att 
skapa en grön och levande stadskärna dygnets alla timmar, och att 
fler bostäder i city kan bidra till detta. Förvaltningen kan dock 
konstatera att påbyggnader och tillbyggnader i stor utsträckning 
under den senaste tiden redan präglat stadsutvecklingen inom City 
och stenstaden inom Norra innerstadens stadsdelsområde i övrigt. 
Detta ökar tätheten i en redan mycket tät del av staden och 
friytetillgången påverkas då gårdar bebyggs. Enligt förvaltningen 
behövs det också finnas ett bättre helhetstänk kring dessa frågor för 
att utvecklingen av City ska ske på ett hållbart sätt. 
 

Yrkanden 
Linnea Sandström Lange (L) och Daniele Fava (C) yrkar: 
  

1. Att delvis bifalla stadsdelsförvaltningens förslag till beslut. 
2. Att därutöver anföra följande. 

  
Det finns ett flertal exempel på städer som töms på folk när 
arbetsdagen är slut. Chicago och New York är två 
amerikanska städer där det sker dagligen, och där än färre 
vistas efter Covid-pandemin när fler börjat jobba hemifrån. 
En sådan situation är inte önskvärd i Stockholm. Hela 
innerstaden ska vara en trygg plats där personer kan bo och 
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vistas, och det inkluderar de delar av City som i dag till stor 
del är kontorslokaler. Därför är det bra att motionärerna lyfter 
att fler grönområden och bostäder behövs i stadskärnan. 
Stockholm ska vara en levande stad. Stadsdelsförvaltningen 
anser därför att kommunfullmäktige bör därför bifalla 
motionärernas förslag. 
  

Ersättaryttranden 
Gaby Roseen (KD) ställer sig bakom yrkandet från Linnea 
Sandström Lange (L) och Daniele Fava (C). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden ställer förvaltningens förslag mot förslaget från Linnea 
Sandström Lange (L) och Daniele Fava (C), och finner att Norra 
innerstadens stadsdelsnämnd beslutar i enlighet med förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Linnea Sandström Lange (L) och Daniele Fava (C) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/341-2 Svar på remiss av Motion om att Stockholm 
behöver fler bostäder i City 

 NI 2024/341-1.1 Bilaga 1. Motion om Stockholm behöver 
fler bostäder i city 
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§ 17 
Ekonomiska månadsrapporter år 2024  
NI 2024/5 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner rapporten och lägger 
den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Totalt prognostiseras för året, efter resultatdispositioner, överskott 
om 43,7 mnkr. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/5-7 Månadsrapport per maj 2024 
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§ 18 
Anmälan av delegerade beslut år 2024  
NI 2024/6 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner redovisningen och 
lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anmälan av delegationsbeslut för perioden 2024-05-10 till och 
med 2024-05-30. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/6-13 Delegationsbeslut för perioden 2024-05-10 - 
2024-05-30 
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§ 19 
Anmälan av inkomna och upprättade handlingar år 2024  
NI 2024/7 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner redovisningen och 
lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anmälan av Norra innerstadens postlista för perioden 2024-05-02 
till och med 2024-05-29. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/7-11 Postlista för perioden 2024-05-02 - 2024-05-
29 
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§ 20 
Anmälan av protokoll från Norra innerstadens 
stadsdelsnämnds pensionärsråd år 2024  
NI 2024/8 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner redovisningen och 
lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anmälan av rådets protokoll från sammanträdet den 27 maj 2024. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/8-17 Protokoll från pensionärsrådets sammanträde 
den 27 maj 2024 
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§ 21 
Anmälan av protokoll från Norra innerstadens och 
Kungsholmens stadsdelsnämnders råd för 
funktionshinderfrågor år 2024  
NI 2024/9 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner redovisningen och 
lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anmälan av rådets protokoll från sammanträdet den 29 maj 2024. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/9-12 Protokoll från Norra innerstadens och 
Kungsholmens råd för funktionshinderfrågor 2024-05-29 

 NI 2024/9-13 Bilaga 1. Balanslista maj 2024 
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§ 22 
Anmälan av protokoll från Norra innerstadens 
förvaltningsgrupp år 2024  
NI 2024/11 
 

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd godkänner redovisningen och 
lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anmälan av förvaltningsgruppens protokoll från mötet den 5 juni 
2024. 
 
Handlingar i ärendet 

 NI 2024/11-22 Förvaltningsgruppens protokoll från mötet 
2024-06-05  
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§ 23 
Övrigt  

Beslut  
Norra innerstadens stadsdelsnämnd beslutar att lämna in de anmälda 
skrivelserna till förvaltningen för beredning. 
 
  
  
Följande skrivelser anmäls:  
  

 Skrivelse om hemtjänst och kommunal beredskap från 
Amelie Langby m.fl. (M), Linnea Sandström Lange m.fl. 
(L) och Gaby Roseen (KD) 

 Skrivelse om stärkt skydd och stöd för socialtjänsten från 
Amelie Langby m.fl. (M), Linnea Sandström Lange m.fl. 
(L), Daniele Fava m.fl. (C) och Gaby Roseen (KD) 

  
  
Följande muntliga frågor anmäls:  
  

 Daniele Fava (C) ställer en fråga till stadsdelsförvaltningen 
om hur man arbetar för att motverka olidliga 
temperaturer på äldreboenden under sommarsäsongen. 
Förvaltningen svarar att alla verksamheter har etablerade 
arbetssätt och rutiner för att hantera värmeböljor. Bland 
annat drar man ner persienner och markiser, man ger de 
boende extra dryck och glass och man vädrar nattetid. På 
alla boenden på samtliga våningar finns portabla 
luftkonditioneringsaggregat som installeras inför sommaren. 
Medicinskt ansvarig sjuksköterska bevakar och följer upp 
arbetet. 

 Daniele Fava (C) ställer en fråga till 
stadsdelsförvaltningen om hur man arbetar för att få bort 
invasiva växtarter, exempelvis björnloka, i 
rabatter m.m. Förvaltningen svarar att trafikkontoret 
samordnar insatser mot invasiva växtarter. Just björnloka 
kräver särskild utrustning och särskilda metoder vid 
borttagande, och där anlitas entreprenörer. Björnloka är inte 
alltför vanligt förekommande i Norra innerstaden. 

 Daniele Fava (C) ställer en fråga till stadsdelsförvaltningen 
om hur det ser ut med utbyggnad av antalet elladdstolpar i 
Norra Djurgårdsstaden vid eller i garage i allmännyttans 
bestånd. Förvaltningen åtar sig att kontakta trafikkontoret 
och exploateringskontoret i frågan och att sedan återkoppla 
svaret till Daniele Fava (C).  

 Linnea Sandström Lange (L) ställer en fråga till 
förvaltningen om personalsituationen på Johanneshuset. 
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Norra innerstadens stadsdelsnämnd 
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2024-06-13 

Liberalerna har blivit kontaktade av anhöriga som menar att 
personalen ofta byts ut och det saknas fasta vikarier. Linnea 
Sandström Lange (L) undrar nu om stadsdelsförvaltningen 
känner igen sig i denna beskrivning och hur 
stadsdelsförvaltningen planerar att arbeta för att nå högre 
personalkontinuitet. Förvaltningen svarar att man inte 
känner igen sig i beskrivningen, då boendet har en 
låg personalomsättning. En förklaring kan vara 
att sommarvikarier har börjat sin tjänstgöring. 
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